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DIUMENGE
25 DE MAIG DEL 20084 el Periòdic d’Andorra

Opinió

Opinió

Noms propis

La jornada en honor de San Raimon
de Penyafort aquest any té bones
notícies en referència a la millora de
la justícia. Els advocats hauran de
salvar encara moltes llacunes per-
què la seva feina sigui efectiva.

Degà del Col.legi d’Advocats
Jean M. Rascagneres

Una de freda i una de calenta. Molta
pluja, però també sol a estones i un
certamen floral que ajuda a pro-
moure uns cultius que es debaten
entre l’aigua i la sequera. Per això, és
tan necessària la promoció.

Floristes
Andoflora

El comerç fa anys que debat la libe-
ralització dels horaris. Importa aten-
dre el client abans que cap altra con-
sideració. A partir d’aquí, s’hauria
de basar la programació següent. La
demanda és la que mana.

President de Comerciants
David Freissinet

Les fotos dels lectors
Pot enviar com a carta al director fotografies de qualsevol situació que
el sorprengui o de qualsevol deficiència que descobreixi als carrers de
la seva parròquia o de qualsevol altra parròquia o ciutat que visiti.
Enviï-les a l’adreça electrònica redaccio@andorra.elperiodico.com i les
publicarem a la secció dels lectors. Preguem als lectors que amb la
fotografia especifiquin el lloc exacte i la data en què van captar la
imatge, així com una breu descripció dels fets.

oberta
La finestra

NOE

CÉSAR
GARCIA

Somni impossible

Editorial L’opinió del diari s’expressa només als editorials.
Els articulistes hi exposen posicions personals.

Bipartidisme
o localisme

ES DEMANEN MÉS
PARTITS, PERÒ
SEMPRE S’ACABA EN
DOS GRANS BLOCS

Crec en la via italiana:
mirar des de fora l’etapa
decadent del festival i
restar al marge

D imarts van viure una altra
decepció. Andorra, el país
del Pirineus, novament va

quedar fora del festival d’Eurovisió.
Fora perquè el festival de debò va ser

ahir. El festival que veuen milions
d’europeus, el que arriba a més gent
i el que podria servir de promoció.
Però nosaltres no hi érem, perquè el
pas previ, la semifinal, s’ha convertit
en insalvable. Sembla que, tal com
estan muntades les coses, ho conti-
nuarà sent. Malgrat fer esforços per
apropar-se al que sembla la clau de
l’èxit, és a dir, cantar en anglès, por-
tar una figura professionalment re-
coneguda i un vestuari original, no
ha servit per obrir cap porta. Ja són
cinc anys en els que s’ha intentat de
tot i continuem estant fora de la ci-
ta. La Marta Roure va inaugurar la
nostra participació en aquest esdeve-
niment. La primera vegada no era
fàcil. La inexperiència en aquestes si-
tuacions va passar factura. L’any
següent, la Marian Van de Velde, li
donava un toc internacional al nos-

tre país, que no va ser apreciat en el
festival i vam tornar a quedar fora.
La Jeny, la cambrera de Mieres, va
passar desapercebuda, llevat del dia
de l’actuació que lluïa una vestimen-
ta d’anar per casa, vull dir, per anar
al llit. La millor aposta va ser la dels
Annonymus, un grup jove amb una
bona cançó, ben presentada el dia
de l’actuació, però que tampoc no va
arribar als telèfons dels teleespecta-
dors. Mentre el sistema de votació si-
gui aquest, no tenim res a fer-hi. Vis-
tos els resultats, per a la majoria
d’Europa, som uns desconeguts.

No és qüestió que ens coneguin
per la nostra eliminació durant vint
anys. No sé quin és el cost econòmic
de la nostra participació, però no
deu ser pas baix. No crec que sigui
convenient que continuem partici-
pant en un festival impossible i que
comença a caracteritzar-se per parti-
cipacions amb un caire extravagant
i burlesc (friki) aquest any exemplifi-
cades en el gall d’indi d’Irlanda i en
el Chikilicuatre, personatge sorgit
d’Internet i que ha desbordat els
propis creadors, que es mofa de tot i
sembla que participi en una paròdia
en comptes de en el festival. A Espa-
nya ha fet molta gràcia, però a la res-
ta d’Europa... Crec en la via italiana:
mirar des de fora l’etapa decadent
del festival i restar al marge. H
Historiador.

redaccio@andorra.elperiodico.com

N
o és cert que les can-
didatures electorals
es facin tard i de pres-
sa a casa nostra, sen-
zi l lament perquè

sempre estem en època electoral.
Parlar de bipartidisme com un
mal que s’ha de curar és una inge-
nuïtat. En realitat, a les eleccions
es presenten molts grups i final-
ment tot acaba en la creació de
dos grans blocs. El pont frontissa
que molts defensen ha portat, si
analitzem els últims anys electo-
rals, més problemes que benefi-
cis. ¿Per què? Els programes dels
uns i dels altres és difícil de conju-
gar-los en un de sol i el que per als
uns és donar molt, per als altres
és quedar-se a mig camí.

Que actualment es facin movi-
ments per juntar forces políti-
ques, especialment en àmbit co-
munal, respon a una necessitat
que tenen els dos grans blocs. Po-
den guanyar en les generals, però
sense les parròquies és difícil arri-
bar al poder. La necessitat fa que

els companys de viatge siguin
realment estranys i que s’originin
tensions que van fins i tot contra
natura, per les especials ideolo-
gies i disparitats entre tots. Però
possiblement aquest sigui un mal
necessari del qual se’n benefi-
cien–o almenys ho intenten–
aquelles persones que han quedat
descol.locades del joc polític i s’hi
volen reincorporar, repetint els

uns i entrant en llista els altres,
que no sempre arriben a la recta
final o juguen per la banda i no
pas dins del camp electoral.

El bipartidisme no tan fort
ideològicament com estratègica-
ment busca forces en el localisme.
Això comporta que el concepte de
nació continuï sense definir, per-

què es parteix d’una sortida amb
interessos local més que nacio-
nals. Ara per ara, no s’ha ofert cap
llenguatge polític original i sí una
repetició de vells conceptes.
¿També de persones?. Doncs sí,
també. Uns més vells que d’altres,
però tots amb molta edat política.

Es parla de relleu i aquest no es
veu, perquè de la configuració de
les forces actuals és difícil treu-
re’n nous líders, tal com està en-
rocada la vida política. Es parla
del centre en uns termes poc
clars, possiblement perquè és
molt difícil actualment qualificar
què representa el centre. Entre
nosaltres, alguns centristes estan
més a la dreta dels que s’auto-
diuen dretans, i a l’inrevés. El cen-
tre és com un gran cistell que tots
volen omplir, però cadascú a la
seva manera. Falta ideologia i so-
bra retòrica. Governar és adoptar
decisions executives davant els
conflictes i els drets de vegades
irreconciliables. Això sempre és
difícil. Per a alguns, impossible.

La moderació prudent i el rea-
lisme s’imposen per trobar un
idealisme polític que no busqui
enemics, sinó interlocutors, cor-
rent fins i tot el risc de caure en
una política benevolent, però que
podria ser l’inici del camí, encara
que acaba sent-ne el final


